

Referat 02 fra møde i KFS- udvalget, afholdt den 18.6.2019, kl. 17:00 -18:00 i vores lokaler i Beboerhuset.

Deltagere: Ruth, Bent og Sven Erik

Afbud: Dan, John og Karin

Følgende dagsorden:

1. Puljeansøgninger.
2. Evalueringer af afholdte arrangementer.
3. Meddelelser.
4. Underudvalg.
5. Kommende møde datoer
6. Eventuelt.

Herudover har Christian anmodet om at vi skal komme med oplæg vedr. kommunens Kultur- og Fritidspolitik, senest til Lokaludvalgsmøde den 28.8.

Ad. 1. Der er udsendt 8 puljeansøgninger, som udvalget skal behandle og komme med indstillinger til og de er følgende:

1. Christianshavns Lokalhistoriske arkiv har modtaget 575 kassettebånd fra Chr. Havns Kanals Lokalradio over en periode fra 1983 -1993. Disse bånd ønsker man at digitalisere, så udsendelserne bliver tilgængelige for interesserede. Der ansøges om kr. 38.400,00 af lokaludvalgets puljemidler. **Under hensyn til en spredning af Lokaludvalgets midler, anbefaler vi en støtte på kr. 12.000,00, med en anbefaling om i første omgang at digitalisere væsentlig aktuelle optagelser.**
2. Afrikansk dans og musik for børn: ansøger Lokaludvalget om kr. 6.000,00 til optæden og Undervisning ved Sawa Gruppen. Støtten vil blive brugt til honorar for de optrædende. **Da Lokaludvalget tidligere har ydet støtte til tilsvarende arrangement og jf. vores retningslinjer, anbefaler udvalget at give afslag til denne ansøgning.**
3. Under behandling af denne ansøgning var Ruth P. ikke til stede, da hun udgør en del af Torvenetværksgruppen.

Liv på Torvet - opstart af foreningen Christianshavns Torvenetværk. Christianshavns Torvenetværk søger lokaludvalget om 17.000 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til afholdelse af forskellige kulturelle aktiviteter i perioden 25.6. – 30.9. 2019. **Da enkelte aktiviteter afholdes tidligere end afholdelse og beslutning i Lokaludvalget, anbefaler udvalget at reducere i det ansøgte beløb og kun anbefale en støtte på kr. 15.000,00.**

4. Sankt Hans på Elefantens Bastion. Christianshavns Beboerhus ansøger lokaludvalget om kr. 31.000,00 af lokaludvalgets 2019-pulje til afvikling af Sankt Hans på Elefantens Bastion den 23. juni 2019, kl.16 – 24. **Dels er der tale om gentagne ansøgninger og dels er arrangementet afholdt inde Lokaludvalget kan tage stilling til at behandle ansøgningen, herudover er ansøgningen indsendt for sent til behandling på**

Lokaludvalgsmødet i maj. Derfor indstiller udvalget, at der ikke ydes støtte til dette arrangement, måske med en opfordring til at der jf. Indre Bys Lokaludvalgs retningslinjer, tilføjes en bemærkning om at sekretariatet/formanden kan afvise for sent indsendte ansøgninger.

5. Beat Mermaids Radio på Christianshavns Kanal Radio. Beat Mermaids søger lokaludvalget om 6.200 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til, at indkøbe ekstra udstyr til Christianshavns Radio, for at lave bedre og sjovere udsendelser på lokalradioen. Udvalget kan ikke støtte denne ansøgning, da vi ikke synes, at radioprogrammet har særlig meget med Christianshavn at gøre.
7
6. Vildskud Festival, Christianshavns Beboerhus søger lokaludvalget om 15.000 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til, at afholde scenekunst-festivalen Vildskud i Christianshavns Beboerhus som består af tre sociale arrangementer d. 6., 8. og 10. august 2019. **Udvalget mener ikke, at lokaludvalget skal yde tilskud til de sociale arrangementer i forbindelse med festivalen. Vi ønsker at lokaludvalgets penge skal bruges på andre aktiviteter på Christianshavn.**
7. Den Permanente, En billedkunstner søger lokaludvalget om 36.000 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til en udstilling på Christiania om Christiania. **Udvalget finder at initiativet er lokalt forankret, dialogskabende og anbefaler at yde støtte på kr.10.000,00 til tryk/materiale.**
8. Frigjort Festival, En borger søger lokaludvalget om 10.000 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til en musikfestival i Loppens lokaler på Christiania, den 15. og 16 juni. Her vil man kunne opleve i alt 11 acts/optrædere i forskellige musikgenrer. **Da arrangementerne har fundet sted før Lokaludvalget kan behandle denne ansøgning, anbefales det ikke at støtte.**

Ad. 2. Der var kommet 3 evalueringer fra afholdte arrangementer, disse blev gennemgået kort og de bevilligede beløb er blevet brugt efter Lokaludvalgets anvisninger.

Ad. 3. Ruth opfordret til at vi lige holdt øje med hvad der sker med Lokalerne i Brobergsgade. Udgangspunktet er at de nu evt. udnyttes til ungdomsklub. Vi ser hvad der sker hen under sommerferien og drøfter videre på næste møde.

Vi har fået henvendelse om at vi skal udarbejde høringsvar til kommunens Kultur- og Fritidspolitik senest til Lokaludvalgsmødet den 28.8. Vi drøfter det på næste møde og kommer med en indstilling. Sven Erik lovede evt. at komme med oplæg til mødet.

Ad. 4. Intet.

Ad. 5. Vi aftalte ny mødedato til mandag den 19.8. kl. 17:00 resten af året aftales på dette møde.

Ad. 6. Intet.

For referat: Sven Erik

Referat fra Genbrugsgruppens møde tirsdag 11/6-2019 kl. 13.00-14 i Beboerhuset.

Dagsorden

1. Evaluering af affaldsløsningen
2. Affaldsløsningens fremtid
3. Næste møde

Anne Christine havde inden mødet sendt en mail til Kirsten med forslag til dagsorden og svar på vore mange spørgsmål. Mødet tog udgangspunkt i denne mail. Den sendes også til Genbrugsgruppen samtidig med dette referat.

Ad 1, Evaluering af affaldsløsningen

Anne Christine havde talt med arkitekterne, som har evalueret stationernes tilstand:

- Den sorte affaldsløsning (ved Bådsmadsstræde) har det godt. Arkitekten mener godt at den kan flyttes og leve lige så lang tid endnu, hvis ikke længere. Den kan dog godt bruge nogle ekstra søm i trælisterne.
- Den røde affaldsløsning (ved B&W Porten) er lidt medtaget på grund af påkørslerne. Arkitekten mener, at det vil være svært at flytte den og genbruge metalpladerne på grund af den skævhed, der er opstået ved påkørslerne.

I udbud til arkitekterne stod bl.a.: "Leverance: En flerfunktionel affaldsløsning som skal være klar 1.oktober 2018 og som minimum er funktionsdygtig ét år frem." Der står også, at det er en prototype. Genbrugsgruppen får tilsendt udbudsmaterialet i separat mail den 13/6.

Dette er grunden til, at konstruktionerne ikke er så egnede til at holde eller at blive flyttet. Det er selvfølgelig rigtig ærgerligt, for alle havde gerne set den blive stående eller flyttet til et andet sted.

TMF har bestilt reparation af en rød låge og har bestilt fjernelse af graffiti på dem begge.

I juni vil der blive set på stationerne hver 3.dag af en person, som vil rapportere om situationerne omkring stationerne. Det bliver samme slags rapportering som i nov-dec-januar. Kirsten har eller vil modtage alle rapporterne.

TMF sender evalueringsspørgeskemaer fra Valby samt evalueringsrapport. Vi kan tage udgangspunkt i dette, når vi til august udarbejder spørgeskemaet til christianshavnerne.

TMF vil nu begynde at arbejde med at sætte postkasser op ved de to stationer, hvor borgere kan lægge ros og ris. TMF vil sørge for tømning ugentlig.

TMF sender resten af rapporterne til Kirsten, som samler dem på en USB til udlån til Marie-Louise og andre.

Ad 2, Affaldsløsningens fremtid

TMF vil finde en pris på, hvad en eventuel fremtidig ejer skal betale for at få den sorte station flyttet et andet sted hen. Stationen kan ikke bare gives væk, da det er kommunens ejendom.

En eventuel fremtidig ejer skal selv organisere/finansiere tømning. Hvis en boligforening overtager en affaldsløsning (det må så blive den sorte), så vil der ikke være ekstra tømningsskatter, da disse betales over ejendomsskatten.

Der er Gebyr-financiering dvs det opkræves via ejendomsskatten til dagrenovationen og

Der er Skatte-financiering dvs det opkræves via kommuneskat til renhold af gaderne.

I Århus har man mange nedgravede stationer på offentlige steder.

I Affalds- og Ressourceplanen 2019-2014, som er besluttet i Borgerrepræsentationen 13/12-18, står i indsats 1.4, at der inden 2024 skal oprettes 750 affaldsstationer på offentligt tilgængelige steder i hele København, og der må nedlægges op til 760 P-pladser. Martin er deltager i den projektgruppe i TMF, som arbejder med dette.

Link til BR-møde den 13/12-2018, punkt 31: <https://www.kk.dk/indhold/borgerrepraesentationens-modemateriale/13122018/edoc-agenda/2ac3736d-064a-46e9-8ae9-1eb8b4305a46/26e478eb-b387-4d7e-9616-abc8c080919b>

Link til Den Ressource og Affaldsplan 2024, som er vedlagt i BR-referatet:

<https://www.kk.dk/sites/default/files/edoc/Attachments/21827612-29877541-1.pdf> (jeg kan ikke finde den andre steder, ØV, referenten)

Ad 3, Næste møde

På næste møde besluttet spørgeskemaer og plan for udsendelse/uddeling af dem.

Christianshavns Lokaludvalg Genbrugsgruppen, Flerfunktionelle affaldsløsninger

Der vedtages emner til en artikel i avisen Christianshavneren. Emner kan f.eks. være, at der efterlyses forslag til andre placeringer og at man laver link til hjemmeside, hvor man kan skrive sine kommentarer og meninger om stationerne.

Næste møde bliver onsdag 7.august kl 13-14 i Beboerhuset.

Deltagere:

Navn	Deltager
Kirsten V Andersen – tovholder, referent	Ja
Lis Schertiger – næst-tovholder	Afbud
Anne Poulsen, Sofiebadet	
Katinka Haxthausen	
Marie-Louise Jørgensen	Ja
Marie Krucho	Ja
Svend Aage Schiermacher	
Åse Gørsing	
CC til:	
Anne Christina Eskildsen, TMF, Udvikling	Ja
Martin Tilsted, TMF, Udvikling	Ja
Ellen O'Gara, Platant, projektleder	
Kristine Agergaard Jensen, Krilov	
Christian Christensen, sekretariatet	
Mette Rothaus Voss Rathsach	
Lene Kastrup, TMF, Myndighedskontakt	
Miljøpunkt Indre By – Christianshavn (Marianne Spang)	
Poul Cohrt, formand	
Louise Lehmann	

(Medlemmer er deltagere i Genbrugsgruppen. CC er de personer, som informeres eller som ønsker at være orienteret om Genbrugsgruppens arbejde)

Christianshavns Lokaludvalg, Miljøgruppen

Referat fra arbejdsgruppemøde tirsdag 11/6-2019 kl. 17-19 i Beboerhuset, Dronningensgade 34.

Dagsorden

1. Fastlæggelse af dagsorden, herunder rækkefølge af emnerne
2. Godkendelse af referat fra sidste Miljøgruppemøde
3. Sidste Lokaludvalgsmøde
4. Miljøpunkt, orientering
5. Genbrugsgruppen, Flerfunktionel affaldsløsning
6. Plantning af træer
7. Rundvisning i Sofiebadet
8. Støj i Byrummet
9. Kløvermarken og kunststofbaner
10. Opgaver / Idéliste
11. Næste møde
12. Meddelelser
13. Eventuelt

Ad 1, Fastlæggelse af dagsorden, herunder rækkefølge af emnerne

Ad 2, Godkendelse af referat fra sidste Miljøgruppemøde

Referat fra 7/5-2019 – godkendt

Ad 3, Sidste Lokaludvalgsmøde

Se referat fra 22/5-2019 her: <https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater>.

Ad 4, Miljøpunkt, orientering

Sabine orienterede om "København Sorterer", hvor man – privat eller forening - kan søge om at få 400 kr til indkøb og ophængning af beholdere til at sortere affald i køkkener. Frist for ansøgning er 1.august. Se kk.dk/affaldssortering

Ad 5, Genbrugsgruppen, Flerfunktionel Affaldsløsning

Da jeg fortalte om sagen i lokaludvalget, var der nogle, der syntes, at placeringen af de to affaldsstationer er uheldig, da de begge står, så man mister udsigten fra hhv Bådsmannsstræde og over til Søkvæsthuset og fra Wildersgade og over til Sofiegade. Se referatet fra mødet i Genbrugsgruppen den 22/5. Der er indkaldt til møde med TMF tirsdag den 11. juni.

Der var møde i Genbrugsgruppen i dag, og Kirsten orienterede om sagen. Se referatet fra Genbrugsgruppen, som udsendes til Miljøgruppen til orientering.

Ad 6, Plantning af træer

Vi har fået en henvendelse fra Patricia Brøndum til sekretariatet. Patricia skrev:

"Kære Christianshavn lokaludvalg.

Vi skal simpelthen i gang med at plante træer her på Christianshavn. Her er massere af plads! :) og det bliver dejligt for os og planeten. Jo før vi kommer i gang jo hurtigere går det med kampen om den dumme CO2.

Vi vil alle sammen gerne hjælpe til uden løn! men der skal penge til køb af træer. Der skal selvfølgelig snakkes i fællesskab om hvor de skal plantes :) Skal vi ikke bare komme i gang? :)

Jeg vil ikke angive noget beløb, da lidt er bedre end ingenting, men håber selvfølgelig I kan se vigtigheden i det.

<https://www.dr.dk/nyheder/viden/naturvidenskab/klimaloesning-traeer-kan-suge-tonsviis-af-co2-ud-af-atmosfaeren>".

Patricia er inviteret til mødet og kan uddybe ovenstående.

Patricia Brøndum var ikke mødt til mødet. TMU, Teknik og Miljøudvalget havde på et møde konstateret, at der mangler 64.000 af de 100.000 træer, der skal plantes inden 2025. Da der ikke er penge nok på budgettet, var mulighederne nu at plante på alle grønne arealer - og ikke på gaderne, hvor det er dyrt at plante. Eller man kan vente til år 2050! Det fremgik ikke af referat fra mødet, hvilken beslutning, der var blevet taget. Vi var enige om at Københavns kommune bør plante så mange træer som muligt.

Ad 7, Rundvisning i Sofiebadet

Anne har foreslået, at vi lavet en rundvisning i Sofiebadet, hvor vi kan se alle de miljøtiltag, som er lavet der. Sara, som er ny leder i Sofiebadet efter Anne, har fortalt, at de gerne lægger hus til et arrangement. Lad os finde ud af, hvad vi gør. Kirsten spørger Sara i Sofiebadet, hvornår det kan passe, at vi kan komme til en rundvisning. Kirsten H og Anne kan fortælle om stedet.

Ad 8, Støj i Byrummet

Hvordan kan vi få sat skilte op på Christianshavn som der er ved Havnebadet. Se mail fra Kirsten 15. maj. Kirsten H og Kirsten A kontakter hver en bekendt på Islands Brygge for at høre, hvordan processen har været. Sabine spørger i Støjnetværket. Lis vil efter ferien deltage i Miljøgruppen og især tage sig af støj.

Christianshavns Lokaludvalg, Miljøgruppen

Ad 9, Kløvermarken og kunststofbaner

På Kløvermarken er der planer om at lave endnu flere kunststofbaner. Det i sig selv er faktisk problematisk, da banerne slides og dermed frigøres plastikstykker og gummi fra dæk, der bruges til underlaget. Det er én problematik. En anden er, at der normalt sættes meget høje lysmaster op på banerne, så spillere også kan træne når det er mørkt. På Christiania er man i dag påvirket af det stærke lys, det endda så meget, at de har observeret flagermus, der vågner og flyver ud, hvor de faktisk ikke skulle flyve, og det på grund af lyset. Andre dyr på Christiania og ved voldene kan derfor også påvirkes, da lysmasterne står ret tæt på. Kan vi gøre noget? Vi kan eventuelt kontakte Fredningsnævnet og Kulturstyrelsen.

Det er slet ikke miljøvenligt at anlægge kunststofplæner til fodboldspil. Lyset forstyrrer dyrelivet og plastikken forurener og forhindrer vandnedtrængning. Marie vil skrive udkast til brev til TMF, som lokaludvalget kan tage stilling til på juni-mødet.

Ad 10, Opgaver / Idéliste

1. Dieseldrevne turbåde i kanalerne, bådene bør have solceller på tagene -
2. Bente og Marie: Blomstereng på volden efter aftale med TMF, se avisen Christianshavneren 1.maj
3. Ture til affaldshåndteringssteder –
4. Marie-Louise: Insekthotel på lille vold, Elefantens Bastion – Marie-Louise og Sabine skriver artikel til Christianshavnerens 1.september-nummer og informerer om insekthoteller. Vi talte også om at lave en udstilling eller workshop til Christianshavnerdagen 8/9-19 om insekthoteller.

Ad 11, Næste møde

Miljøgruppens møder holdes normalt een gang om måneden **tirsdag kl. 17-19**, 15 dage før lokaludvalgsrådet i lokaludvalgets lokale i Beboerhuset, Dronningensgade 34, 1420 Kbh. K.

Lokaludvalgets mødedatoer i 2019 er: 26/6, 28/8, 25/9, 30/10, 27/11 og 18/12.

Miljøgruppens møder i 2019 er planlagt til: 13/8, 10/9, 15/10, 12/11 og 3/12.

Næste møde er: tirsdag 13.august kl. 17-19 i Beboerhuset.

Ad 12, Meddelelser

- Husk at indstille nogle personer eller foreninger til Havnen Pris. Deadline er 1/8.
- Se mail fra Kirsten den 4.juni om HOFOR-informationsmøde i Albertslund. Man skal tilmelde sig.
- På tirsdage i juni, juli og august vil der være aktiviteter på Torvet ved den gamle kiosk.

Ad 13, Eventuelt

Medlemmer:

Navn	Deltager
Kirsten V Andersen – tovholder	Ja
Anne Poulsen, Sofiebadet	Ja
Bente Fog-Møller	Afbud
Jane Lythans	Afbud
Kirsten Hanson	Ja
Lis Schertiger (Genbrugsgruppen)	Afbud
Marie Markus	Ja
Marie-Louise Jørgensen	Ja
Poul Nielsen	Ja
Tage Henningsen	Afbud
Åse Gørsing	Ja
CC til:	
Christian Christensen, sekretariatet	
Heidi Winther	
Helene Kalterborn	
Julie Swane	
Jørgen Bjødstrup (Søgruppen)	
Line Bjørnhof (Søgruppen)	
Louise Lehmann	
Mette Nielsen	
Mette Rothaus Voss Rathsach, sekretariatet	
Miljøpunkt Indre By – Christianshavn	
Morten Ørsted	
Peter Alving, DN (vedr. Ren Vold)	
Poul Cohrt	
Sabine Sørensen (Miljøpunkt)	Ja
Sia Boesen	
Susanne Vestergaard, Bo-vita	
Tanja Fox (vedr. Stofposer)	
Thorben Nielsen	

(Medlemmer er deltagere i Miljøgruppen. CC er de personer, som informeres eller som ønsker at være orienteret om Miljøgruppens arbejde)